

Sylvie TISSOT
sylvie.tissot@univ-paris8.fr

**Professor of Political Science,
University of Vincennes-Saint Denis Paris-8
(2011 to the present)**

ACADEMIC APPOINTMENTS

- **Visiting Scholar**, Institute of French Studies, New York University, September-October 2017. Course for Graduate Students: “The Urban Question in France.”
- **Visiting Scholar** supported by a Fulbright Grant, Institute for Public Knowledge, New York University, September 2012-February 2013.
- **Researcher** at the CNRS Research Center CSU-CRESPPA (Cultures et sociétés urbaines-Centre de recherches sociologiques et politiques de Paris), 2011-present.
- **Visiting Scholar**, Center for the Study of Gender and Sexuality, New York University, August-September 2011.
- **Lecturer in the Master’s Program** “Territoires, Espaces, Sociétés,” Ecole des hautes études en sciences sociales, Paris, 2009-2011.
- **Visiting Scholar**, Center for European Studies, Harvard University, January-September 2007.
- **Assistant Professor**, Institute of Sociology, University of Strasbourg, 2004-2011.

EDUCATION

- **Habilitation à diriger des recherches**, University of Lyon-2, 2010.
“Catégorisation sociale/hiérarchisation spatiale. Des réformateurs aux notables de quartier. France-États-Unis.”
- **PhD in Sociology** with highest honors, École des hautes études en sciences sociales, 2002.
“Réformer les quartiers. Enquête sociologique sur une catégorie de l’action publique.”
- **Agrégation** in Economics and Social Sciences, 1997.
- **Master’s** in Political Science, University of Minnesota, 1995.
- **Bachelor of Arts**, Institut d’études politiques of Paris, 1993.

ADMINISTRATIVE AND SCIENTIFIC RESPONSIBILITIES

- **Editor in Chief** of the journal *Actes de la recherche of sciences sociales* (founded by Pierre

Bourdieu).

- **Editorial board member** of *Actes de la recherche en sciences sociales* and *Sociologie (until 2017)*.
- **Member of the Conseil national des universités**, Sociology Committee, 2011-2015.
- **Co-director of the Master's program of political science** at University of Paris-8, Director of the program on "Discriminations, Diversité, Représentations," 2013-present.
- **Co-coordinator of the "Cities" seminar**, CSU-CRESPPA (CNRS), with Fabrice Ripoll and Susanna Magri.
 - 2011-2012: La dimension spatiale des ressources sociales
 - 2012-2013: Politiques urbaines: construction et circulation des catégories et des ressources de l'action publique
 - 2013-2014: Réappropriations sociales dans le processus de la ville contemporaine
- **Co-coordinator of research program**, "Mobilités, circulations, emprunts dans le façonnement des quartiers de la ville 'globale' " with Susanna Magri, Maison des Sciences de l'Homme-Paris Nord, 2009-present.
- **Conferences and panels convened:**
 - *Question raciale et démocratie dans la ville néolibérale : échange transatlantique*, with Andrew Diamond, University of Paris-Ouest, University of Paris-8, CGET, Saint Denis, 26 June 2015.
 - *Culture gaie, sexualité gaie : autour de L'art d'être gai, de David Halperin*, with Mathieu Trachman, LGBT Center, Paris, 16 May 2015.
 - *D'où viennent les "bobos"? Genèse, circulation et usages d'une catégorie de description et d'analyse des espaces urbains*, with Jean-Yves Authier, Anaïs Collet, Colin Giraud, Jean Rivière, Sonia Lehman-Frisch, CSU-CRESPPA, 6 September 2012.

INVITED LECTURES (SINCE 2010)

- **Class, race and gayfriendliness in Park Slope (New York) and Le Marais (Paris)**, Cornell University, Ithaca, 26 September 2017.
 - **In the name of diversity : présentation de Good Neighbors**, School of Dance and Circus, University of Stockholm, Stockholm, 12 March 2016.
 - **Good Neighbors: A case study of gentrification in Boston**, University of Massachusetts-Amherst, 6 November 2015.
 - **Reflection on Good Neighbors**, United South End Settlement, Boston, 5 November 2015.
 - **Good Neighbors: A case study of gentrification in Boston**, University of Cincinnati, Cincinnati, 30 October 2015.
 - **Gay-friendliness in the United States and France: A Comparative Study of Neighborhoods in New York and Paris**, Webster University, Saint Louis, 29 October 2015.
 - **Gay-friendliness in the United States and France: A Comparative Study of Neighborhoods in New York and Paris**, Macalester College, Saint Paul, 27 October 2015.
- (The above five lectures were sponsored by the French Embassy in the United States, Program "French authors on tour.")
- **Being gay-friendly in Park Slope and Le Marais: a Comparative Study of New York and Paris**, New School for Social Research, 21 April 2014.
 - **Belonging with Strangers?**, Institute for Public Knowledge, New York University, New York, 25

February 2013.

- **How to be a "good neighbor": Studying gentrification in American cities**, University of Arizona, Tucson, 5 November 2012.

- **Upper-middle-class residents for diversity: civic engagement and power relations in a gentrifying neighborhood**, York University, Toronto, 26 October 2010.

CONFERENCES, PANELS AND COLLOQUIA (SINCE 2010)

- **Becoming gayfriendly: Coming out and the Production of Gayfriendly Attitudes Amongst the Straight-Upper-Middle-Classes in France and in the US**, Conference *Changing Middle-Classes: Comparative and Global Perspectives*, Weatherhead Center for International Affairs, Harvard University, Cambridge, 21-22 September 2018.

- **From "integration" to "social mix" : how French municipalities address (or obscure) the issue of race**, Panel *Ethnicity, race and equity in the City. From the US, France and Spain*, Facultat de Geografia i Historia, Universitat Autònoma de Barcelona, 16 March 2017.

- **Diversity as a vehicle for gentrification? Rethinking the relationships between diversity and social inequalities**, *Divercities*. Governing Urban Diversity Conference, Rotterdam, 9 February 2017.

- **La gentrification comme recomposition des frontières sociales, spatiales et symboliques** », Jean-Claude Chamboredon, apport et actualité d'un regard sociologique, Université de Picardie, CNRS, Amiens, 29 November 2016.

- **The sociology of community. Neighborhoods in transition**, Conference *Cité/city, a transatlantic exchange*, University of Illinois-Chicago, University of Chicago, ACSE, Institut français and Ministère de la ville, Chicago, 3-4 November 2015.

- **Political and Cultural Struggles over Gentrification in Boston (1965-1985): Reexamining the Narrative of the Neo-Liberal City**, Conference *Question raciale et démocratie dans la ville néolibérale : échange transatlantique*, University of Paris-Ouest, University of Paris-8, CGET, Saint Denis, 26 June 2015.

- **De la féminité gaie au féminisme gai : l'art d'être un allié**, Panel *Culture gaie, sexualité gaie : autour de L'art d'être gai, de David Halperin*, LGBT Center, Paris, 16 May 2015.

- **Un quartier gay-friendly ? Ethnographie du Marais hétérosexuel**, Conference *La sexualité et la Cinquième République/Sex and France since 1958*, Johns Hopkins University, Baltimore, 20 September 2013.

- **Being gay-friendly : enquête sur une norme sociale en devenir dans deux quartiers de Paris et New York**, Conference *Comparaisons franco-américaines*, University of Nanterre and Sciences-Po, Paris, 17 June 2013.

- **Genèse étasunienne du livre Les bobos de David Brooks**, Conference *D'où viennent les "bobos"?*, CSU-CRESPPA, 6 September 2012.

- **Hétérosexualité et gayfriendliness dans deux quartiers gays gentrifiés : enquête sur les recompositions de l'hétéronormativité**, with Mathieu Trachman, *6ème Congrès international de recherches féministes francophones*, University of Lausanne, 29 August-2 September 2012.

- **Loving diversity/controlling diversity: the dynamic of inclusion and exclusion in American upper middle class culture**, Conference *The struggle to belong. Dealing with diversity in 21st century urban settings*, Comité de recherche Sociology of Urban and Regional Development of the International Sociological Association, Amsterdam, 7-9 July 2011.

- **Spatial boundaries and symbolic boundaries: the case of the French suburbs**, Conference *The Linguistic Correlates of Space 2*, Cambridge University, United Kingdom, 7 January 2011.

- **The omnivores' big appetite: eating habits and distinction in a gentrified neighborhood, United States**, Conference *30 après La Distinction*, Sciences-Po and Centre européen de sociologie et de sciences politiques, Paris, 4 November 2010.

- **How the “banlieues” have become a social problem: discourse on class and immigration in France (1985-1995)**, Colloquium *The Linguistic Correlates of Space 1*, University of Kent, UK, 9 July 2010.

- **L’Etat et les quartiers. Genèse d’une catégorie de l’action publique**, Colloquium *Travail, Territoires, Pouvoirs*, University of Paris-8 et University of Paris-1, Museum of Saint Denis, 28 January 2010.

- **L’appartenance au quartier : un mot d’ordre des politiques publiques**, Colloque de l’Observatoire franco-brésilien des villes de périphéries *Etat contemporain et subjectivités urbaines*, University of Paris-8, Saint Denis, 5 December 2009.

- **Un capital d’autochtonie des classes supérieures ? Mobilisation et ancrage local de gentrificateurs à Boston**, Conference *La dimension spatiale des ressources sociales : capital d’autochtonie/mobilité*, CSU-CRESPPA and Lab’Urba, Paris, 15 October 2009.

- **La façade victorienne contre le stigmate du ghetto : analyse d’une entreprise de patrimonialisation architecturale dans un espace déqualifié**, Colloquium *Les façades institutionnelles. Constructions, logiques sociales et appropriations des « orthodoxies »*, University of Paris-1, 25 September 2009.

EXPERTISE

- Referee for the journals: *Ethnography*, *Environment and Planning A*, *French Politics Culture&Society*, *International Journal for Urban and Regional Research*, *International Social Science Journal*, *Journal of Ethnic and Migration Studies*, *Politix*, *City and Community*, *Sociétés contemporaines*, *Sociological Forum*, *The Sociological Review*.
- Evaluation of Fulbright grants, 2014, 2015, 2019.
- Evaluation for PhD and post-doc grants from Conseil régional d’Ile de France, 2008-2010.

NATIONAL AND INTERNATIONAL DIFFUSION OF SCIENTIFIC RESEARCH

- Media commentary:
 - Program *Chaos* “Gay Friendly”, Radio Neo, 15 November 2018.
 - Program *Chaos* “Les bobos n’existent pas”, Radio Neo, 10 April 2018.
 - Program *Culture Monde* “Centres versus périphéries: quand la gentrification brouille les frontières”, France Culture, 5 April 2018.
 - Program *A transatlantic exchange on criminal justice reform and race racism in France and in the United States*, WBEZ, Chicago, 2 November 2014.
 - Interview on the book *Good Neighbors*, Boston Neighborhood Network News, 31 August 2015.
 - Program *Du Grain à moudre* “Les banlieues: nouveau terrain ou dernier rempart à la gentrification? ”, France Culture, 5 August 2015.
 - Program *Mode de vie, mode d’emploi* “Quartiers gays les communautés dans la ville”, France Culture, 15 September 2014.
- Professional development instruction:
 - **« Les discriminations liées à l’appartenance religieuse réelle ou supposée, au regard des discriminations sociales et ethno- raciales »**, Training session for RésO-villes, Centre de ressource Politique de la ville, Nantes, 8 October 2015.
 - **Les discriminations raciales en France : de l’approche sociologique à la prise en**

- charge politique**, Training session « *Jeunesses et discriminations : pourquoi agir pour lutter contre les discriminations dont les jeunes peuvent être victimes ?* », École des hautes études en santé publique, Rennes, 18 June 2015.
- **(Dé)Construire l'opinion**, Training session *Inégalités et discriminations, où en sommes-nous ?*, Ligue de l'enseignement, Fédération des Amicales laïques, Nantes, 21 February 2014.

PERSONAL BIBLIOGRAPHY

- **Books**

- Tissot, Sylvie. *Gayfriendly. Acceptation et contrôle de l'homosexualité à Paris et à New York*, Paris, Raisons d'agir, 2018.
- Tissot, Sylvie with Jean-Yves Authier, Anaïs Collet, Colin Giraud, Jean Rivière (eds.), *Les bobos n'existent pas*, Lyon, Presses Universitaires de Lyon, 2018.
- Tissot, Sylvie with Susanna Magri (eds.), *Explorer la ville contemporaine par les transferts*, Lyon, Presses Universitaires de Lyon, 2017.
- Tissot, Sylvie, *De bons voisins. Enquête dans un quartier de la bourgeoisie progressiste*, Paris, Raisons d'Agir, 2011 (English translation: *Good Neighbors. Gentrifying Diversity in Boston's South End*, London-New York, Verso, London, Brooklyn NY, 2015).
- Tissot, Sylvie with Isabelle Backouche, Fabrice Ripoll and Vincent Veschambre (eds.), *Espaces hérités, espaces enjeux. Regards croisés sur la dimension spatiale des inégalités*, Rennes, Presses universitaires de Rennes, 2011.
- Tissot, Sylvie, *L'État et les quartiers. Genèse d'une catégorie d'action publique*, Paris, Seuil, 2007.
- Tissot, Sylvie, *Les reconversions militantes*, with Christophe Gaubert and Marie-Hélène Lechien (eds.), Limoges, Presses Universitaires de Limoges, 2005.

- **Direction of Special Issues**

- « Les espaces de l'entre-soi », *Actes de la recherche en sciences sociales*, n° 204, septembre 2014.
- « Centres-villes : modèles, luttes, pratiques », *Actes de la recherche en sciences sociales*, n° 195, décembre 2012.
- « Mobilité/autochtonie : sur la dimension spatiale des ressources sociales », with Fabrice Ripoll, *Regards sociologiques*, décembre 2010.
- « Penser, classer, administrer la pauvreté. Politique des espaces urbains », with Franck Poupeau, n° 159, septembre 2005.
- « Penser, classer, administrer la pauvreté. Figures du ghetto », with Loïc Wacquant, n° 160, décembre 2005, *Actes de la recherche en sciences sociales*.

- **Articles**

- « Categorizing Neighborhoods : The Invention of "Sensitive Areas" in France and 'Historic Districts' in the United States », *International Journal of Urban and Regional Research*, vol 42/1, January 2018, pp. 150-159

- « Entre soi et les autres », *Actes de la recherche en sciences sociales*, n° 204, septembre 2014, pp. 5-9.
- « Loving diversity/controlling diversity. Exploring the ambivalent mobilization of upper-middle-class gentrifiers, South End, Boston », *International Journal of Urban and Regional Research*, 2014, vol 38/4, July 2014, 1181-94.
- « Centres-villes : modèles, luttes, pratiques », *Actes de la recherche en sciences sociales*, n° 195, décembre 2012, pp. 4-11.
- « ¿Existe algo como un “problema de los barrios sensibles”? Retorno sobre una categoría de acción pública », *Antropología de las políticas públicas*, vol 12, 2013, pp. 137-153.
- « Les métamorphoses de la domination sociale. Les classes supérieures et les quartiers populaires », *Savoir/Agir*, n° 19, 2012, pp. 61-68.
- « Of Dogs and Men: The Making of Spatial Boundaries in a Gentrifying Neighborhood », *City and Community*, September 2011, pp. 265-284.
- « De l’usage de la notion de capital d’autochtonie dans l’étude des catégories supérieures », *Regards sociologiques*, n° 40, décembre 2010, pp. 99-109.
- « Naissance d’un quartier “ historique” : patrimonialisation architecturale et luttes politiques dans le South End de Boston (1965-1995) », *Sociétés contemporaines*, n° 80, 2010, pp. 5-28.
- « Quand la mixité sociale mobilise des gentrificateurs. Enquête sur un mot d’ordre militant à Boston », *Espaces et sociétés*, n° 140-141, 2010, pp. 127-142.
- « French suburbs: A New Problem or a New Approach to Social Exclusion ? », Center for European Studies, Harvard University, Working Paper Series # 160, 2008.
- « The role of race and class in urban marginality. Discussing Loïc Wacquant’s comparison between the USA and France », *City*, vol 11, n° 3, December 2007, pp. 364-369.
- « Y a-t-il un « problème des quartiers sensibles » ? Retour sur une catégorie d’action publique », *French Politics, Culture and Society*, vol 24, n° 3, Winter 2006, pp. 42-57.
- « Les sociologues et la “banlieue”. Construction savante du “ problème des quartiers sensibles”. 1985-1995 », *Genèses*, n° 60, september 2005, pp. 57-75.
- « Une discrimination informelle ? Usage de la notion de mixité sociale dans la gestion des attributions de logements HLM », *Actes de la recherche en sciences sociales*, n° 159, septembre 2005, pp. 54-69.
- « Reconversions dans la politique de la ville : l’engagement pour les “quartiers” », *Politix*, n° 70, 2005, pp. 71-88.

- **Book Chapters**

- « L’ancêtre américain des bobos. Enquête sociologique sur le livre *Bobos in Paradise* de David Brooks », in Jean-Yves Authier, Anaïs Collet, Colin Giraud, Jean Rivière, Sylvie Tissot (eds.), *Les bobos n’existent pas*, Lyon, Presses universitaires de Lyon, 2018, pp. 17-31
- « Anything but Soul Food. Goûts et dégoûts alimentaires chez les habitants d’un quartier gentrifié » in Philippe Coulangeon et Julien Duval (eds.), *Trente ans après La Distinction*, Paris, La Découverte, 2013, pp. 141-152.
- « Qui a peur du communautarisme ? » in Bertrand Badie and Dominique Vidal (eds.) *La cassure. L’état du monde 2013*, Paris, La Découverte, Coll. État du monde, 2012.
- « Sociologie urbaine et politique de la ville : retour sur une rencontre autour des “quartiers d’exil” », in Jean-Yves Authier, Marie-Hélène Bacqué et France Guerin-Pace (dir.), *Le quartier. Enjeux scientifiques, actions politiques et pratiques sociales*, Paris, La Découverte, 2007, pp. 65-74.
- « Le développement social : un travail social pacifié ? », in Jacques Ion (ed.), *Les débats du travail social*, Paris, La Découverte, 2005, pp. 104-115.

